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قالیباف: مجمع تشخیص مصلحت نظام در بودجه 
دخالتی ندارد

اسلامی  شلورای  مجللس  رییلس 
بلا تاکید بلر اینکله مجمع تشلخیص 
مصلحت نظام در حوزه مصوبات بودجه 
دخالتی نلدارد، گفت: فقط هیات عالی 
نظارت مجمع در سیاسلت های کان از 
جهت رویکردی و جلوگیری از مغایرت 
مصوبات با سیاسلت های کللی نظام از 

طریق شورای نگهبان ورود می کند.
به گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، الیاس نادران در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس شورای 
اس��امی در تذکری آیین نامه ای گفت: در هیچ جای آیین نامه مجلس اش��اره نشده که باید 
تامین نظر مجمع تش��خیص مصلحت نظام در بودجه گرفته شود. سابق هم این گونه بود که 
اگر مجمع تشخیص نظری داشت به شورای نگهبان ارسال می کرد و شورای نگهبان در ادامه 
آن نظ��رات را ب��ه صورت ضمیمه برای مجلس ارس��ال می کرد و ب��رای تصویب آن نظر هیچ 

اصراری نداشت.
عضو کمیس��یون برنامه و بودجه افزود: اما رویه تغییر یافته و هیات عالی مجمع تش��خیص 
مصلحت نظام، اظهار نظر کرده و آنچه که باید نوش��ته ش��ود را انشاء می کند. بدتر اینکه یک 
کارمند در جلس��ه می نش��یند و مجلس را به مضحکه می گیرد و خواهش بنده دفاع از ش��ان 

مجلس است.
وی در تذکر دیگری گفت: موضوع اختیار ۱۰ درصد جابه جایی تملک دارایی های سرمایه ای 
وزارت راه است که پیش از این شما به عنوان رییس مجلس برای تصویب آن به دو سوم رای 
تاکید داشتید ولی رای لازم را کسب نکرد. اما شنیدم که با آقای پورسید)معاون حقوقی قوه 

قضاییه( جلسه داشتید و اعام کردید که نیاز به دوسوم رای نیست.
نادران در ادامه گفت: اگر مصوبه ای نیاز به دو سوم رای دارد، رییس مجلس باید در جلسه 
علنی آن را اعام کند نه اینکه این مصوبه رای لازم را نیاورد ولی بعد در مصوبات مجلس به 

شورای نگهبان ارسال شود.
قالیباف در پاس��خ به تذکر نادران گفت: مجمع تش��خیص مصلحت نظ��ام در حوزه بودجه 
دخالتی ندارد و موضوعی که مدنظر شماست هیات عالی نظارت است. هیات عالی نظارت هم 
بر اس��اس بند ۲ اصل۱۱۰ قانون اساس��ی در سیاست های کان از جهت رویکردی و ضمانت 
برای جلوگیری از مغایرت با سیاست ها و آن هم از طریق شورای نگهبان ورود می کند. یعنی 

مجلس هیچ ارتباط مستقیمی با این هیات ندارد.
رییس مجلس شورای اسامی افزود: این هیات باید مطالب خود را به شورای نگهبان ارسال 

کند و اگر مغایرتی با بند ۲ اصل ۱۱۰ قانون اساسی داشت، در ادامه به مجلس ارسال شود.
وی خاطرنش��ان کرد: البته ممکن اس��ت در روش برخی از اش��کاتی که شما اشاره کردید 
درست باشد و وارد جزئیاتی می شوند که شاید بنده هم به آن معترض باشم. ولی هیات عالی 
نظارت برای سیاس��ت های کلی و بر اساس بند ۲ اصل ۱۱۰ قانون اساسی این کار را ازطریق 

شورای نگهبان می تواند انجام دهد.

 بررسی لایحه  بودجه ۱۴۰۲ در شورای نگهبان
 به پایان رسید

س�خنگوی ش�ورای نگهبان از پایان بررسی لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور در 
ش�ورای نگهبان خبر داد و گفت: ابهامات و ایرادات ش�ورا در خصوص این لایحه به 

مجلس ارسال خواهد شد.
به گزارش خبرنگار حوزه پارلمانی ایرنا، هادی طحان نظیف روز سه شنبه در توییتر نوشت: 
پس از ۱۶ جلس��ه فش��رده و پیاپی، بررسی لایحه بودجه س��ال ۱۴۰۲ کل کشور در شورای 
نگهبان به پایان رس��ید و ابهامات و ایرادات ش��ورا در خصوص این لایحه به مجلس ارس��ال 
خواهد شد. وی افزود: ان شاءالله در نشست خبری ضمن پاسخ به سؤالات خبرنگاران، گزارشی 

از نتیجه بررسی ها را به استحضار مردم خواهم رساند.

حمایت تاجیکستان از توافق ایران و عربستان
وزارت امور خارجه جمهوری تاجیکسلتان حمایت خود از توافق ایران و عربستان 
را اعلام کلرد و گفت: ایلن اتفاق قدمی مهم در راسلتای تحکیم ثبلات در منطقه 

خاورمیانه است.
ب��ه گزارش حوزه سیاس��ت خارجی ایرنا، ش��اهین صمدی س��خنگوی وزارت امور خارجه 
تاجیکس��تان اظهار داشت: وزارت امور خارجه تاجیکس��تان از توافق میان جمهوری اسامی 
ایران و عربس��تان سعودی جهت برقراری مناس��بات دیپلماتیک استقبال کرده و این اقدام را 

قدمی مهم در راستای تحکیم ثبات در منطقه خاورمیانه ارزیابی می کند.

رئیس جمهور، خون مطهر ش�هدا را س�رمایه و 
پشتوانه ای عظیم برای کشور در برابر توطئه ها و 
دشمنی ها دانست و گفت:  که دشمنان می خواهند 
اف�کار و رفتار جاهلیت م�درن را بر جوامع حاکم 
کنند، این خون مطهر شهداس�ت که از جامعه ما 

جهل زدایی می کند.
به گزارش خبرنگار حوزه دولت ایرنا، آیت الله »س��ید 
ابراهیم رئیسی« شامگاه دوشنبه در مراسم بزرگداشت 
روز ش��هید که با حضور جمع��ی از خانواده های معظم 
ش��هدا در مسجد سلمان فارسی نهاد ریاست جمهوری 
برگزار ش��د، اظهار داشت: روز ش��هید، از آن جهت که 
یک بار دیگر نام، راه، هدف و مقصد شهدا را به همگان 

یادآوری می کند، مهم است.
رئیس جمهور، امنیت، وحدت و انس��جام و همچنین 
عظم��ت و اقتدار جمهوری اس��امی ای��ران را حاصل 
خون مطهر شهیدان دانست و تصریح کرد: دشمنان از 
ابتدای پیروزی انقاب اسامی با انواع توطئه ها، فتنه ها 
و اختاف افکنی ها به دنبال ایجاد یأس و ناامیدی در مردم 
بوده اند اما شهدا نه با حرف، بلکه با عمل به ما آموختند 

که می توانیم با اتکا به خدا بر مشکات فائق شویم.
آیت الله رئیسی خون مطهر شهدا را سرمایه و پشتوانه ای 
عظیم برای کشور در مقابل توطئه ها و دشمنی ها دانست 
و افزود:  که دشمنان با ابزارهای مختلف می خواهند افکار 
و رفتار جاهلیت مدرن را بر جوامع حاکم کنند، این خون 

مطهر شهداست که از جامعه ما جهل زدایی می کند.
رئیس جمهور در ادامه اغتشاش��ات اخیر در کشور را 
جنگ ترکیبی رس��انه ای، اقتصادی و شناختی دشمن 

با هدف توقف پیش��رفت های ملت ای��ران عنوان کرد و 
گفت: تجربه ۴۴ ساله جمهوری اسامی نشان داده است 
که دش��منان تاکنون در مقابل مل��ت ایران ره به جایی 
نبرده اند و بعد از این نیز نخواهند برد؛ چرا که ملت ایران 
به رغم همه فش��ارها و تحریم ها، در حوزه های مختلف 
به پیش��رفت ها و دس��تاوردهای عظیم و افتخارآفرینی 
رسیده اند. آیت الله رئیسی با بیان اینکه مردم ما  به رغم 
وجود برخی کمبودها و کاستی ها از همیشه امیدوارترند، 
تصریح کرد: گواه صدق این مدعا حضور گسترده آحاد 

مردم با س��ایق مختلف در راهپیمایی باشکوه و عظیم 
۲۲ بهمن امسال است. رئیس جمهور قدردانی از خون 
ش��هدا را در خدم��ت به خانواده معظ��م آنها و عمل به 
وصیت ش��ان در حفظ ارزش ها و عمل به امر ولی فقیه 
دانست و متذکر شد: وصیت نامه شهدا منبع الهام بخشی 
برای اقدام و عمل همه مسئولین و دستگاه ها و نهادهای 

نظام است تا مسیر نورانی آنها کمرنگ نشود.
آیت الله رئیسی با بیان اینکه خون مطهر شهدا ضامن 
انقاب، کش��ور و نظام جمهوری اس��امی است، اظهار 

داش��ت: از آنجا که اصل و اس��اس این نظام و انقاب با 
خون مطهر ش��هدا عجین ش��ده اس��ت، هاضمه نظام 
اسامی هیچگونه فسادی را نمی پذیرد؛ هر چند ممکن 
است فاس��دان در کش��ور چند صباحی جولان داشته 

باشند، اما قطعاً بقا نخواهند داشت.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود صیانت 
از فرهنگ عفاف و حجاب در جامعه را خواسته به حق 
خانواده شهدا و عمل به ضرورت دینی و قانونی عنوان و 
تصریح کرد:  توجه و احترام به قانون مورد قبول و اجماع 
همه ش��هروندان است، چرا که کشور باید برمدار قانون 

اداره شده و بی توجهی به قانون نباید باب شود.
آیت الله رئیس��ی با اشاره به تاش های دشمنان برای 
رواج هرج و مرج، آشوب و بی قانونی در کشور با ترفندهای 
پیچیده، اظهار داشت:  برنامه دشمنان تعطیلی تحصیل 
با ایجاد نگرانی در دانش آموزان و والدین آنها و تعطیلی 
کس��ب و کار با ایجاد اخال در نظام اقتصادی است، اما 
این بار نیز ناکام خواهند ماند و ره به جایی نخواهند برد. 
پیش از س��خنان رئیس جمهور، امیرحسین قاضی زاده 
هاشمی معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور 
ایثارگران و جانبازان گزارش��ی از عملکرد یک ساله این 

نهاد ارائه داد.
همچنی��ن با حضور رئیس جمهور »س��امانه اس��ناد 
افتخار« ش��امل ۹ میلیون س��ند فیزیکی و دیجیتالی 
باقی مانده از شهدا رونمایی شد. در این مراسم همچنین 
حاجیه خان��م »نان پرداز« مادر ش��هیدان محمدرضا و 
محمودرضا حقیقی در س��خنانی به بی��ان خاطراتی از 

فرزندان شهیدش پرداخت.

امنیت و اقتدار جمهوری اسلامی حاصل خون مطهر شهداست
آیت الله رئیسی:

  بهبودی اول
کارشناسان محیط زیست معتقدند اگر در سال 
۱۴۰۲ شاهد بارش های بهاری زیادی باشیم شاید 
بتواند به صورت مستقیم روی اکوسیستم دریاچه 
تاثی��ر بگذارد زیرا از آنجای��ی که در مناطق پایین  
دس��تی هم برداش��ت آب ص��ورت نمی گیرد، آب 
وارد دریاچه خواهد شد یعنی اینکه نیاز است هم 
طبیع��ت کمک کند و هم مس��ئولان برنامه  ریزی 
کنند تا دریاچه را بت��وان در حد قابل قبولی احیا 
کرد که حداقل آب، روی نمک ها را پوش��انده و در 
آینده درگیر طوفان نمک و تبعات زیست محیطی 

و بیماری های ناشی از آن نگردیم!
علیرغم اینکه رودخانه های زولاچای، نازلوچای، 
روض��ه چای، ش��هرچای، باراندوزچای، گدارچای، 
مهابادچای، س��یمینه رود، زرین��ه رود، لیان چای، 
مردق چای، صوفی چای، قلعه چای، آذرش��هرچای 
و آجی چای نیاز محیط زیس��تی دریاچه اورمیه را 
تامین می کنند اما خشکسالی سالهای اخیر حاکم 
بر منطقه موجب شده تا تفاوتی در تراز آبی نگین 

آذربایجان احساس نشود!
مدی��رکل دفتر حفاظ��ت و احی��ای تالاب های 
سازمان حفاظت محیط زیس��ت با اشاره به اینکه 
در ۲ ماه گذش��ته تراز اکولوژیک دریاچه اورمیه ۷ 
س��انتی متر افزایش یافته است گفت: تراز دریاچه 
در ای��ن م��دت از ۱۲۷۰ متر و ۱۴ س��انتی متر به 

۱۲۷۰ متر و ۲۱ سانتی متر رسیده است.
آرزو اشرفی زاده افزود: این افزایش ناشی از ورود 
آب از رودخانه ها، بارش مس��تقیم بر روی دریاچه، 
بستن کامل سردهنه های کشاورزی و ورود آب از 
کانال انتقال آب از س��د کانی س��یب پیرانشهر به 

دریاچه بوده است.
وی در خص��وص نی��از آبی دریاچ��ه اورمیه هم 
تاکی��د کرد: می��زان تراز اکولوژی��ک ۱۲۷۴ متر و 
۱۰ س��انتی متر و میزان آب مورد نیاز ۱۵ میلیارد 
و ۵۰۰ میلیون متر مکعب اس��ت که برای احیای 
کام��ل دریاچه باید این حجم از آب در کوتاهترین 

زمان ممکن تأمین گردد.
   بهبودی دوم

 یک پژوهش��گر حوزه محیط زیست، بحران آب 
در منطق��ه آذربایجان را مهم توصیف کرد و گفت: 
پتانس��یل تولید آب بسیار پایین آمده، اقلیم تغییر 
کرده، کش��اورزی توس��عه پیدا کرده و مصرف آب 
بس��یار افزای��ش یافته که با وجود هم��ه اینها نیاز 
داری��م تا از هر منبعی که بتوانیم، بخش��ی از نیاز 
دریاچه اورمیه را تامی��ن کنیم تا در آینده فاجعه 
زیس��ت  محیطی اتفاق نیفتد ک��ه تونل انتقال آب 

کانی سیب یکی از این منابع است.
ناصر آق افزود: خوش��بختانه انتقال آب از تونل 
کانی سیب دائمی است که آب را از یک کانال ۱۱ 

کیلومت��ری وارد رودخانه گدار ک��رده و از آنجا به 
دریاچه اورمیه می رس��اند و این ورود آب در طول 
س��ال ادامه داشته و یک لحظه قطع نخواهد شد و 

قطعاً در بهبودی حال دریاچه بی تاثیر نیس��ت، به 
ش��رطی که در بقیه برنامه ها هم جدی باش��یم و 

همزمان آنها را هم اجرایی کنیم. 

ای��ن اس��تاد دانش��گاه اضافه ک��رد: از قدیم هم 
پس��اب های تصفیه ش��ده و تصفیه نش��ده ب��ه این 
دریاچه ریخته می ش��د و چیز جدیدی نیست ولی 
قباً از طریق زهکش انتقال می یافت که گاهی به 
دریاچه نمی رسید و اکنون لوله گذاری می کنند که 

کل آب به دریاچه برسد.
آق با تاکید بر اینکه همه راهها باید به کار گرفته 
ش��ود تا دریاچه تا حدودی احیا ش��ود تاکید کرد: 
قباً انتقال از آب پش��ت س��دها را هم به دریاچه 
داشتیم که متاسفانه با شدت کمبود بارندگی های 
۲ س��ال گذشته، ش��اید اکنون فقط نصف مخازن 
س��دها پر باش��د و امکان انتقال آب س��دها فعاً 
امکان پذیر نیس��ت مگر اینکه ط��ی ماههای آینده 

بارندگی های خوبی داشته باشیم.
این پژوهش��گر حوزه محیط زیست یادآور شد: 
دریاچ��ه اورمیه قب��ل از اینکه بح��ران کم آبی اش 
شروع ش��ود، س��الانه حدود ۵ میلیارد مترمکعب 
ورودی آب داش��ت ام��ا اکنون این می��زان آب را 

نداریم طی ۲۷ س��ال گذش��ته هم ورودی آب به 
دریاچه کم شده و در آینده هم هرگز نمی توانیم ۵ 
میلیارد مترمکعب آب وارد دریاچه کنیم تا دریاچه 
به حالت سابق خود برگردد برای همین، فاز به فاز 
دارند جلو می روند و معلوم نیست چقدر از دریاچه 

را می توانند احیا کنند!
   بهبودی آخر

روزهای خوش دریاچه اورمیه پس از پایان دهه 
۷۰ به ناگهان رخت بر بس��ت و شد آنچه که نباید 
بش��ود؛ اوایل دهه ۸۰ بود که کارشناس��ان نسبت 
به کاهش س��طح و عمق آب دریاچه هشدار دادند 
در حال��ی که ب��رای عبور از دریاچه در س��فر بین 
اورمیه - تبریز و بالعکس، ش��ناورها موجود بودند، 
اما خش��کی که در دریاچه لنگر انداخت، دیگر زور 

هیچ کس نرسید که آن را از جایش بلند کند.
خش��کی خیل��ی زود در جان پهن��ه فیروزه ای 
آذربایج��ان رخنه کرد و مانند س��رطان در زمانی 
کمت��ر از یک دهه، به تمام نقاط آن س��رایت کرد 
و وقتی چش��م باز کردیم "اورمو گولو" را در حال 
احتض��ار دیدیم! انگار نه انگار این پهنه آبی، همان 
دریاچ��ه ای بود ک��ه روزی روزگاری، مردم برنامه 
های عروسی شان را آن هم با پیکان های جوانان 
در سواحل آن فیلمبرداری می کردند و نمی شد با 
آن ش��وخی کرد زیرا چنان مواج بود و هوای دبش 
و باطراوتی داش��ت که انس��ان را وادار می کرد تا 

بدون توقف در کنار آن، سَرسَری رد نشود!
دریاچه اورمیه که در س��ال ه��ای پرآبی اش با 
عناوی��ن و القاب خاطره انگی��ز و زیبایی همچون 
"نگین فیروزه ای" و "ع��روس آذربایجان" در بین 
روزنامه نگاران، ادبا، شعرا و مدافعان محیط زیست 
ش��ناخته می ش��د تا ۲ دهه پیش چن��ان ابُهتی 
داشت که مناظر چش��م نواز و زیبایش شهره عام 
و خ��اص بود و مردم ایران از هر منطقه به کنارش 

می آمدند و از وجودش لذت می بردند.
در تبیین عظمت دریاچه اورمیه در س��ده های 
قبل همین بس که فتحعلی شاه قاجار، مالکیت و 
حق کشتی سازی و کش��تیرانی در آن را به ملک 
قاس��م میرزا بخش��ید و او و اعقابش سالها به این 
تولیت و فعال مایشاء بودن در حوضه آبریز دریاچه 
می بالیدند و بدین ترتیب برخاف گذش��تگان که 
در حف��ظ آن تاش م��ی کردند، فق��ط در تاریخ 
معاصر، کام آذربایجانی ها از این بابت تلخ و حتی 
خش��ک ش��د اما بازهم حداقل در ای��ام تعطیات 
ن��وروز ۱۴۰۲ پس از دو دهه ناکامی، می توان در 
کنار عروس آذربایجان به ش��ادی پرداخت... شما 

هم بیایید!

دریاچه اورمیه
در پله اول

»عصرآزادی« از اقدام اولیه وضعیت فاجعه بار خشکی 
عروس آذربایجان و نجات آن گزارش می دهد

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

تصاویر ارس�الی توسط عکاسان و ایس�تگاه های ماهواره ای از دورنمای دریاچه اورمیه در 
روزهای اخیر نش�ان می دهد که انتقال مقدار محدودی از آب س�د کانی سیب پیرانشهر به 
نگین آبی آذربایجان برای فاز اول نجات آن، موج ش�ادی را در میان مردم به راه انداخته و 

بار دیگر امید نسِبی برای احیای آن را زنده کرده است.
طی سال های گذشته علل متفاوتی برای خشک شدن دریاچه اورمیه مطرح شده بود که از 
آن جمله می توان به افزایش س�طح زیر کش�ت اراضی حوضه آبریز دریاچه، پلُ مواصلاتی 
میانگذر دریاچه، سدس�ازی وزارت نیرو و غیره اش�اره کرد که به فراخور زمان مورد انتقاد 
رسانه ها مطرح می شد اما تاثیر تغییرات آب و هوایی و کاهش بارندگی در کنار افزایش دما 

نیز بر پیکر دریاچه ضربه زد که اکنون نیز با روزهای قابل قبول فاصله دارد.
بر اس�اس آمار، مق�دار بارندگی در دوره بلندمدت این دریاچه از ابتدای مهر ماه تا اواس�ط 
اس�فند س�الهای گذش�ته ۱۸۲.۴ میلیمتر بوده، در حالی که در س�ال آبی جاری و در همان 
مدت، میزان بارندگی تنها ۱۱۷.۳ میلیمتر بوده و ۳۵.۷ درصد نس�بت به بلند مدت کاهش 
را تجربه کرده اس�ت که با در نظرگرفتن ۷۰ درصد تبخیر برای بارش های ثبت ش�ده زمینه 
کاه�ش آورد یک میلی�ارد مترمکعبی آب برای دریاچه را رق�م زده و در حقیقت مهمترین 
عام�ل کاهش تراز رودخانه را باید در کاهش آورد آبی جس�تجو کرد که از قرار معلوم طبق 

همیشه مغفول مانده است...

یک پژوهشگر محیط 
زیست می گوید 

طی ۲۷ سال گذشته 
ورودی آب به 

دریاچه کم شده و 
در آینده هم هرگز 
نمی توان ۵ میلیارد 
مترمکعب آب وارد 

دریاچه کرد تا به 
حالت سابق برگردد!

سخنگوی سازمان انرژی اتمی سلفر رافائل گروسی به ایران را 
خوب و به سلمت حل مسایل دانسلت و افزود: در این فرآیند ما 
یک قدم جلو رفتیم، اما آینده را شلخصا خاکستری می بینم، نه 

خوشبین هستم نه بدبین.
به گزارش ایسنا، بهروز کمالوندی در نشست راه گفتگو؛ واکاوی آخرین 
توافقات ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی، گفت: صنعت هس��ته  ای 
قدرت افزاست و در صحنه بین  الملل سهم قدرت  ها به میزان قدرت شان 
تعیین می  شود، نه حقی که دارند. می  بینید که پنج کشور حق وتو دارند 
و این واقعیت اس��ت و در این فضا کش��ورها سعی دارند قدرت خود را در 

ابعاد مختلف سخت و نرم گسترش دهند. 
وی  گفت: صنعت هسته ای به دلایل مختلف از جمله اقتصادی، صنعتی 
و تکنولوژیکی قدرت زا برای کش��ور است، آنها نمی  خواهند ایران قدرت 
داشته باشد و دنبال این هستند که ایران را از این قدرت محروم نمایند.

سخنگوی  سازمان انرژی اتمی افزود: آنها هر زمان که بتوانند و فرصت 
کنند صنعت هس��ته  ای را از ای��ران بگیرند این کار را م��ی  کنند. ایران 
کش��وری متوس��ط با جایگاه اس��تراتژیک اس��ت و معتقدم اگر هر نظام 
دیگ��ری هم در ایران بود باز هم اجازه نمی دادند ایران در این صنعت به 
طور مس��تقل رش��د کند. وی  تصریح کرد: الان در مشتقات آب سنگین 
دستاوردهای ایران توسعه بسیار یافته است و تنها کشور دنیا که در نوعی 
از دوتره ه��ا که می  تواند برای تولید داروهای جدید مورد اس��تفاده قرار 
گیرند و انقاب ایجاد کند هستیم. درست است که این حوزه ابعاد دوگانه 
دارد اما ابعاد صنعتی، تجاری و درمانی آن غیرقابل انکار است و وقتی این 
را از ما بخواهند بگیرند بخش صنعتی و تجاری و پزشکی آن که ارزشمند 

است را هم از ما می گیرند.

وی  تاکید کرد: موضوع هس��ته ای در ابعاد داخلی و خارجی سیاس��ی 
شده است. در سیاست خارجی از این منظر به ایران فشار می آوردند و در 
داخل نیز موضوع از سوی هر گروه سیاسی یک جور دیده می شود، به طور 

کلی در داخل هرطور پیش برویم یک عده خوششان نمی  آید.
کمالوندی درباره ضرورت حفظ صنعت هسته ای گفت: حتی اگر مثاً 
روزی هم��ه این صنع��ت را جمع کنیم در حوزه ه��ای دیگر اقتصادی و 
فناوری های نو هم با آنها مش��کات خواهیم داشت، چون این صنعت در 
اقتصاد و انتقال تکنولوژی و غیره تأثیرگذار اس��ت. پس ضرورت دارد در 
داخ��ل ب��ه عنوان یک موضوع ملی به آن نگاه کنی��م. در نوع تاکتیک ها 
اختاف نظر طبیعی اس��ت اما در اصل حفظ این صنعت باید همه در هر 

گروه سیاسی و جناحی از آن دفاع کنیم. 
س��خنگوی س��ازمان انرژی اتمی اظهار کرد: غنی  سازی ۶۰ درصد در 

فردو پاسخی به قطعنامه قبلی آنها در شورای حکام بود.

وی گفت: معتقدم نمی  توان صرفا از مس��یر فنی یا دیپلماس��ی مساله 
را حل کرد. این موضوع باید از هر دو مس��یر فنی و سیاس��ی توامان حل 
شود. کمالوندی در بخشی دیگر از سخنانش گفت: درست است که مساله 
هس��ته  ای به اقتصاد ما هم بی  ارتباط نیس��ت اما باید ببینیم تا کجا باید 

نرمش نشان دهیم. 
وی ادامه داد: ما در گذش��ته و در نتیجه برجام پانزده گزارش از آژانس 
داشتیم که نشان می داد ایران کوچکترین تخطی از تعهدات خود نداشت. 
چه کس��ی باعث شد این ش��رایط تغییر یابد؟ نباید اینرا فراموش کنیم. 
اروپای��ی ها اوایل در بیانیه هایش��ان از امریکا به ای��ن دلیل که از برجام 
خارج ش��د انتقاد می کردند، اما الان ط��وری صحبت میکنند که گویی 

ایران مسئول وضعیت فعلی است.
وی تصریح کرد: صنعت هسته  ای ایران در حوزه های مختلف در حال 
میوه دادن است و دشمن سعی دارد ریشه این درخت را از جا بکند. باید 

مراقب این درخت باشیم.
س��خنگوی  س��ازمان انرژی اتمی تصریح کرد: در طول ۴۴ سال بعد از 
انقاب س��رمایه  گذاری عظیمی در نیروی انسانی در حوزه  های مختلف 
علمی و فناوری های نو انجام ش��ده است و متاسفانه بخشی از این سرمایة 
عظیم از کش��ور خارج شده یا می  ش��وند، اما این ظرفیت و توان نیروی 
انس��انی در کش��ور ما بی  نظیر است. ما ده س��ال فرصت داریم از لحاظ 
تکنول��وژی و ب��ا نیروی کارام��د و توانمند فعلی که در اختی��ار داریم به 
لحاظ علمی جلو برویم و برای دش��من هم این مس��اله مهم است که در 
س��ال های آینده هرم جمعیتی ایران تغییر خواه��د یافت و عما با تغییر 
هرم جمعیتی نیروی انسانی جوان ما از گردونه علمی و دانشگاهی بیرون 

خواهد رفت.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی:

مساله هسته  ای به اقتصاد بی  ارتباط نیست، اما تا کجا باید نرمش نشان دهیم؟


